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Abstract of Thesis: 

 )) قدرات التعلم التنظٌمً وتأثٌرها فً تعزٌز عملٌة الابداع فً ظل الدور التفاعلً لإدارة المعرفة ((                  

 دراسة استطلاعٌة تحلٌلٌة لآراء عٌنة من المدٌرٌن فً شركة الحفر العراقٌة                            

ادارة المعرفة ، وعملٌة ورئٌسة تشكل الاطار الفكري لها ، وهً ) قدرات التعلم التنظٌمً ،  تضمنت الدراسة تفاعل ثلاثة متغٌرات      
شركة الحفر العراقٌة احدى تشكٌلات وزارة النفط بالمستجدات البٌئٌة التً تواجه  معبراً عنهاالابداع ( ، انطلقت الدراسة من مشكلة 

، جرى استطلاع أراء عٌنة من والمتمثلة بالخروج بالأعمال من نطاق المحلٌة الى المنافسة العالمٌة فً ظل ما ٌعرف بجولات التراخٌص 

سخنخبجبث فنرَت بخرجج الدراست ب  من الذٌن تنطبق علٌهم خصائص الدراسة الحالٌة. مدٌرا( 110الشركة تكونت من )المدٌرٌن فً تلك 

ت ػلً هسخىي الرؤَت الوشخرمفقد اسخحىذ بؼُد فٍ بُئت الخطبُق  ةواقغ قدراث الخؼلن الخنظُوٍ السبئدحقُقت وػن  حطبُقُت ػبرثوأخري  نظرَت

، اهب ببلنسبت للوخغُر الخفبػلٍ  َهنوالانسجبم لددلالاث الىضىح هن  حولهوب حهؤشر صحٍ ل ىوهالوبحىثت  نظوتالواهخوبهبث الودَرَن فٍ 

حقدهج  حُن فٍالاخري ،  الؼنبصر( اهخوبهبث الونظوت هن بُن الخنسُق ) ػولُبث ؼد ػلً هسخىي بُ فقد نبلج ػولُت ) الخحلُل ( ادارة الوؼرفت 

الوؼخود ػولُت  بلوخغُرفُوب َخؼلق ب، اهب ( هن بُن ػولُبث ادارة الوؼرفت الؼولُبث الخشغُلُت )  ؼدبلوؼرفت ػلً هسخىي بُ الخشبرك بػولُت 

ي الودَرَن وثل الخحدٌ الامبر لدحلل الؼولُت حبىصف نظوت ػلً هسخىي الاسخجببت اهخوبهبث الووالؼولُت الابداع فٍ الونخج حقبسن الابداع فقد 

 .فٍ هؼظوهب هن هشبهداث الببحث  جلدراست حىصُبث مبنموب قدهج ا، الونبفست  ظروففٍ هىاجهت 

Organizational Learning Capabilities and its Influence in the Enhancement of the Innovation 

Process the Moderating Role of Knowledge Management 

Analytical & Explorative study for the Views of A Sample of Managers in the Iraqi Drilling Company 

     This study contains a reaction among  three variables which represent the  intellectual frame of it 

these are (organizational learning capabilities, knowledge management, and Innovation process). The 

motivation behind this study is an problem started which is so-called "environmental developments " 

that face Iraqi Drilling Company which is one of  Ministry of Oil Companies their being a new topic 

application within Iraqi environment Questionnaires were made on a sample consisted of (110) 

managers, The study produced with intellectual theoretical and practical conclusions which show the 

true situation of organizational learning capabilities that are prevalent in practical environment. The long 

a shared vision obsesses the interest of managers under study and this represents a healthy indication 

as it proves their transparency and harmony. Regarding the interactive role of knowledge management , 

(analysis process) has the first grade among other elements in organization process dimension. 

Knowledge sharing was leading in ( operational processes) dimension among other knowledge 

Regarding innovation process, innovation in product and process share to manager in facing 

competition The study presents some recommendations mostly from the researcher observations.  

 


